
РОССИЙСКАЯ ЭКОНОМИЧЕСКАЯ ШКОЛА

N E W  E C O N O M I C  S C H O O L 

 
 

 
Alexander Tonis  

 
PROMOTING GROWTH: 
RENT-SEEKING AS  
A CAUSE OF FAILURE 
 

 
 
 
 
 
 
 

 

Россия, 117418, Москва, Нахимовский проспект, 47 
Suite 1721, Nakhimovsky Prospekt, 47, 117418, Moscow, Russia  

 Tel: (7)(095) 129-3911 or 129-3722  fax: (7)(095)129-3722    E-mail nes@nes.ru  http://www.nes.ru/ 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Alexander Tonis 
 

Promoting growth: rent-seeking as a cause of failure 
 
 

Working  paper #2003/035 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

The paper was written as a part of research project “Industrial Policy and Growth in 
Transition Economies: can weak government correct market failures?” supported by Ford 
Foundation, National Training Foundation, World Bank, John D. and Catherine T. MacArthur 
Foundation. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Москва 
2003 



Тонис А.С. Борьба за ренту как одна из причин безуспешного стимулирования 
роста. Препринт #WP/2003/035- М.: Российская экономическая школа, 2003. -35 стр. 
(Англ.) 
 
 

Почему усилия государства по стимулированию образования и 
фундаментальных исследований не всегда сказываются на динамике роста? Одно из 
возможных объяснений заключается в том, что обеспечивая поддержку НИОКР, 
государство зачастую создает блага, которые могут привлечь лоббистов и других 
соискателей ренты. Предложенная в данной работе теоретическая модель показывает, 
что при формировании государственной политики, касающейся новых разработок, 
требуется известная осторожность. Борьба за ренту может сорвать работу 
стимулирующих механизмов и тем самым ограничить возможности роста. Объем 
субсидий инноваторам должен быть поставлен в зависимость от технологического 
развития отрасли. В частности, не всегда стоит предлагать интенсивную поддержку 
новым отраслям на начальных стадиях их развития. Даже если развивающаяся 
отрасль проявляет возрастающую отдачу от масштаба, при которой данная стратегия 
представляется разумной, возможность непроизводительной борьбы за ренту может 
существенно обесценить все выгоды от такой защиты.  
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Why government efforts to stimulate education and fundamental research turns out 
to be unrelated to the growth dynamics in some countries? One of possible explanations is 
that providing support for R\&D, the government often creates rents which may activate 
lobbying and other forms of rent-seeking activities. The proposed theoretical model shows 
that some caution is needed about policies concerning R\&D promotion. The possibility of 
rent-seeking makes some policies infeasible and thereby limits the growth opportunities. 
The amount of subsidies for innovators should correspond to the stage of technological 
development of the industry. In particular, under certain circumstances, it is not very good to 
offer intensive support for new industries at initial stages of their development. Even if the 
infant industry exhibits increasing returns to scale, in which case such strategy looks 
reasonable, the possibility of counterproductive rent-seeking may substantially depreciate 
the gains of early protection. 
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